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هشدار درباره شکل گیری دیکتاتوری 
در مجلس

یک نماینده ســابق مجلس درباره طرح مجلس مبنی 
بر ممنوعیت ورود افرادی که ســابقه 3 دوره نمایندگی 
داشــتند به اصلاحات نیوز می گوید: تجربه نشان داده 
طرح های مجلس که در سال انتخابات شکل می گیرد، 
بســیار زود رنــگ و به بوی انتخابات خــود می گیرد و 
معمولا هم به نتیجه نمی رسد.حشمت الله فلاحت پیشه 
فعال سیاســی و نماینده سابق مجلس با اشاره به طرح 
مجلــس مبنی بر ممنوعیت ورود افرادی که ســابقه 3 
دوره نمایندگی داشــتند، به اصلاحــات نیوز می گوید: 
تجربه نشان داده طرح های مجلس که در سال انتخابات 
شکل می گیرد، بسیار زود رنگ و بوی انتخابات به خود 
می گیرد و معمولا هم به نتیجه نمی رسد. به ویژه اینکه 
وعده بسیاری از نمایندگان عملی نشده است و اکنون نیز 
کشور در شرایطی به سر می برد که مشکلات اقتصادی، 
مهم ترین مســئله مردم است.وی ادامه داد: در این طرح 
انتخاباتی منافع محدودی از افراد دیده می شود و عمدتا 
به دنبال حذف رقیب هســتند اما در نهایت هم نتیجه 
نمی دهد و رد می شــود. لذا آن چیزی که در کمیسیون 
شوراها شکل گرفت، به طور طبیعی و با توجه به سابقه 
گذشته تصویب نمی شود، اما چند اثر بر جای می گذارد. 
اثر اول این اســت که بار دیگر کارنامه مجلس یازدهم را 
زیر ذره بین می برد و نشان می دهد که به جای اینکه به 
فکر حل مشکل مردم باشند، به دنبال این هستند که در 
آینده نیز در شــرایطی بدون رقیب، این شرایط را ادامه 
دهند.فلاحت پیشه با بیان اینکه  این مجلس در حاشیه 
تحولات سیاست خارجی، داخلی و اقتصادی کشور قرار 
داشت، تصریح کرد: جنبه های انتخابی سیاست در ایران 
روز به روز در حال تضعیف شــدن است. شجاع ترین و 
شفاف ترین سیاســتمداران در دنیا افرادی هستند که 
خودشان  و کارنامه عملکردشان را در معرض انتخاب قرار 
می دهند و در هر نظامی که بیشترین مناصب انتخابی 
است، شرایط اعتراضی کمتر است. در شرایط کنونی کشور 
نیازمند پایان دادن به قهر سیاسی گسترده ای است که در 
کشور وجو دارد این قهر سیاسی نیز ناشی از عملکرد هر 
دو جناح است. جناح مدعی اصلاح طلبی بیشتر شعارهای 
سیاسی می دهد و جناح مدعی اصول گرایی نیز شعارهای 
اقتصادی و عملکرد هر دو جناح در این دو حوزه عملکرد 
غیرقابل دفاعی است و نتیجه آن قهر تا اعتراض خیابانی 
اســت.نماینده سابق مجلس ادامه داد: کشور با توجه به 
ناآرامی های گسترده ای که واقعا بغض آلود بود و در تاریخ 
کشور کم سابقه بود، اکنون باید به دنبال جذب حداکثری 
باشــند نه اینکه به دنبال این باشند که صرفا خودشان 
حضور داشته باشــند. بنابراین معتقدم هرچند که این 
چنین طرح هایی به نتیجه نمی رســد اما نشان دهنده 
این است که کشورمان به جای اینکه به سمت انتخابی 
شدن حرکت کند، به سمت خطرناک تبدیل انتخابات 
به انتصابات حرکت می کند. تبدیل انتخابات به انتصابات 
بزرگ ترین آفت دموکراســی است که در کشور ما افراد 
بسیاری در تلاش هستند تا این کار صورت بگیرد. وی در 
ادامه می گوید: برخی از طراحان به جای اینکه سیاست 
عمومی کشور را ببینند، صرفا حوزه انتخابیه خودشان را 
می بینند. حالا برخی از نماینده ها می بینند کسی سوابق 
سیاســی و اجرایی کمتری دارد، شرط سوابق سیاسی و 
اجرایی را زیاد می کنند، یه زمانی بحث مدرک بود و افراد 
سعی می کردند تا شرط مدرک را بالاتر ببرند، یه زمانی 
ســعی می کردند رقبا را در تنگنا قرار دهند تا از پست 
خود ســریعتر کنار بروند! در حالی که خودشان حقوق 
نمایندگی دریافت می کردند، رقبایشان را وادار می کردند 
تا 9 ماه قبل از انتخابات اســتعفا دهنــد و 9 ماه بدون 
دریافــت حقوق ، فعالیت های انتخاباتی انجام دهند، لذا 

بسیاری از افراد منصرف می شدند.

آملی لاریجانی: 
کاهش تورم، دشوار اما شدنی است

به گزارش مرکز رسانه و روابط عمومی مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، در اولین جلســه صحن مجمع در ســال 
جدید که به ریاســت آملی لاریجانــی و با حضور رئیس 
قوه قضاییه، دبیر و سایر اعضای مجمع تشکیل شد، ادامه 
تدوین سیاســت های کلی دریامحور در دستور کار قرار 
گرفت.در ابتدای این جلســه، آیت الله آملی لاریجانی با 
تبریک سال نو، ماه رمضان و میلاد کریم اهل بیت، حضرت 
امام حسن مجتبی)ع( گفت: از خداوند متعال می خواهیم 
قلوب ما را به انوار معرفت و محبت خودش و انوار معرفت 
و محبت اهل بیت عصمت و طهارت منور فرماید. در ماه 
مبارک رمضان و لیالی قدر، ما را مشمول عواطف رحمت 
خود قرار دهد و دعاهــای معصومین، مومنین و خواص 
اولیای الهی را در مورد ملت ما برآورده سازد.رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام با اشاره به وقایع سال گذشته، 
گفت: سال گذشته ســال پرفراز و نشیبی بود و تلخی ها 
و شیرینی هایی بر ملت ما گذشت. فتنه هایی ظهور کرد 
که دشــمنان برای ملت ما ترسیم کرده بودند و برای آن 
هماهنگی ها و هزینه های گزاف کرده بوده اند اما ملت بصیر 
ایران با حضور مقتدرانه خود، توطئه ها را ناکام گذاشت و 
این از الطاف حق تعالی است که این سرمایه گرانقدر الهی 
و اجتماعــی را در اختیار نظام ما قرار داده اســت و ملت 
را برای مقابله با دشمنان آماده ساخته و مردم با بصیرت 
و وقت شناس با حضور میلیونی در راهپیمایی ها، حجت 
را بــر همگان تمام کردند و همــه فریب کاری ها را ناکام 
گذاشتند.آملی لاریجانی با آرزوی اینکه، سال جدید سال 
گشایش های بزرگ برای ملت و پیروزی های بزرگ برای 
کشور باشــد، گفت: این ملت سزاوار هر خدمتی هستند 
و ان شــاءالله مسئولان می بایســت برای گشایش امور، از 
هیچ تلاشی فروگذار نکنند.وی افزود: از سخنان حکیمانه 
و راهگشای رهبر معظم انقلاب در جلسه روز گذشته در 
دیدار با مسئولان نظام قدردانی می کنیم، ایشان خطوط 
روشــنی را برای کارگزاران نظام ترسیم کردند و البته با 
وجود اینکه مخاطب اصلی دولت محترم بود اما معظم له 

قوا و دستگاه های دیگر را هم مخاطب قرار دادند. 

خبر

برگزاری مراسم بزرگداشت شهدای 
جدید مدافع حرم 

روابط عمومی کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی در 
اطلاعیه ای با ادای احترام به روح پرفتوح شهیدان مدافع 
حرم»سرگرد پاسدار میلاد حیدری« و »سروان پاسدار 
مقداد مهقانــی« که در جنایت جمعه ۱۱ فروردین ماه 
ســال ۱۴۰۲ رژیم صهیونیســتی در حومه دمشق به 
شهادت رسیدند؛ اعلام می دارد مراسم بزرگداشت یاد، 
نام و نقش آفرینی های ماندگار و مجاهدانه آنان در دفاع 
از حرم و یاری بخشــی به جبهه مقاومت اســلامی در 
سوریه شنبه ۱9 فروردین ماه ۱۴۰۲ از ساعت 9 صبح با 
حضور مقامات لشکری و کشوری، خانواده معظم شهدا 
و اقشار و آحاد مختلف مردم قدرشناس و شریف تهران 
در حسینیه عاشــقان ثارالله ستاد فرماندهی کل سپاه 
واقع در انتهای خیابان پیروزی، میدان شهید کلاهدوز 
برگزار می شود .در این مراسم حجت الاسلام و المسلمین 
محمود ریاضت به ایرادسخنرانی و حاج مرتضی طاهری 

نیز به مرثیه سرایی خواهند پرداخت.

اطلاعیه قوه قضاییه درباره حکم متهم 
شهادت کیان پیرفلک

مرکز رســانه قوه قضائیه اعلام کرد: شامگاه ۲۵ آبان بود 
که در یک حمله تروریستی در شهرستان ایذه هفت نفر 
از جمله یک نوجوان ۱۰ ســاله به نام کیان پیر فلک به 
شــهادت رسیدند و تعدادی نیز مجروح شدند.پس از این 
حادثه و انجام اقدامات اطلاعاتی و امنیتی، ســرانجام در 
۲9 آذر ۱۴۰۱ در اقدام عملیاتی مشترک وزارت اطلاعات، 
سپاه و فراجا چهار نفر از عوامل دخیل در حادثه از جمله 
دو نفر از عناصر اصلی مســلح این اغتشاشات مورد ضربه 
قرار گرفتند که در این درگیری مسلحانه دو نفر از متهمان 
دســتگیر و دو نفر نیز کشته شــدند.در پی دستگیری 
متهمان، روند رسیدگی قضایی به این پرونده آغاز و برای 
متهم اصلی این حادثه پرونده تشکیل شد. پس از صدور 
کیفرخواست، جلسه رسیدگی به اتهامات عباس کورکوری 
فرزند ابوالقاسم معروف به مجاهد در دادگاه انقلاب اهواز 
با حضور متهم و وکیل وی برگزار شــد.در جلسه دادگاه، 
دادســتان عمومی و انقلاب ایذه به قرائت کیفرخواست 
پرداخت. وی با بیان زوایای مختلف جنایت های ارتکابی 
متهم و همدستان وی در شهرستان ایذه، با تشریح ابعاد 
مختلف کیفرخواست خواستار اشد مجازات قانونی برای 
متهم شد. براساس کیفرخواست صادره، عباس کورکوری 
متهم است به محاربه از طریق کشیدن سلاح به قصد جان 
مردم و ارعاب و افساد فی الارض از طریق ارتکاب جنایت 
به وسیله تیراندازی با سلاح جنگی، اخلال در نظم عمومی 
و ایراد خسارت عمده به تمامیت جسمانی منتج به جان 
باختن هفت نفر از جمله کیان پیرفلک، ایراد خســارت 
عمده به اموال عمومی و خصوصی، تشکیل گروه باغی و 
عضویت در آن از طریق قیام مسلحانه علیه نظام. پس از 
قرائت کیفرخواست و تفهیم اتهامات از سوی رئیس دادگاه، 
متهم در جایگاه قرار گرفت و بــه دفاع از خود پرداخت. 
متهم در بخشــی از اظهارات خود با بیان اینکه »اتهامات 
را قبــول دارم« اظهار کرد: علت اصلی ارتکاب من به این 
جنایات تحت تاثیر قرار گرفتن از فضای مجازی بوده که 
در آن شرایط با توجه به تبلیغات وسیع مجازی، به قصد 
انجام اقدامات خرابکارانه اســلحه تهیه کردم.وی با اشاره 
به اقدامات مســلحانه خود گفــت: در ۲۴ و ۲۵ آبان ماه 
۱۴۰۱ وارد اغتشاشات شدم و اقدام به تیراندازی به همراه 
همدســتان خود کردم.براســاس دادنامه صادره از سوی 
دادگاه، با توجه به مســتندات و شواهد موجود در پرونده 
از جمله تصاویر بدست آمده از دوربین های مداربسته که 
نشان می دهد متهم اسلحه خود را به سمت مردم هدف 
گرفته بود، نظریه کارشناسی جنائی اسلحه که دلالت بر 
شــلیک گلوله از اسلحه مکشوفه از متهم به پیکر مرحوم 
کیان پیرفلک دارد و کشف مقادیر زیادی اسلحه، فشنگ، 
بطری کوکتل مولوتف از محل دستگیری متهم و گزارش 
فرماندار ایذه مبنی بر ایراد خســارت توسط متهم و سایر 
متهمین و همدستان وی به اماکن عمومی و ادارات، عباس 
کورکوری به اعدام محکوم شد.این حکم غیر قطعی بوده و 

در دیوان عالی کشور قابل فرجام خواهی است.

وزیر ارتباطات:
فیلترینگ شبکه های اجتماعی در اختیار 

ما نیست
عیسی زارع پور در مورد صحت و سقم ادغام پیام رسان های 
داخلی، گفت: طرحی با عنوان ادغام پیام رسان های داخلی 
نداریم؛ قرار بر این اســت که تمام پلتفرم های داخلی به 
صورت متقابل به یکدیگر متصل شوند، مثل اینکه شما یکی 
از مشترکان ایرانسل باشید می توانید به رایتل و یا همراه 
اول تماس برقرار کنید.به گزارش خانه ملت، وزیر ارتباطات، 
با تاکید به اتصال متقابل پلتفرم های داخلی، اظهار کرد: 
پیام رسان های داخلی به یکدیگر متصل می شوند به فرض 
مثال شخصی که از برنامه پیام رسان داخلی »بله« استفاده 
می کند، می تواند به واســطه همان پیام رسان به کاربری 
که عضو پلتفرم فارسی دیگری همچون »ایتا« است پیام 
ارســال کند و یا کسی که در سکوی »ایتا« عضو است به 
کاربرانی که از سایر پیام رسان ها همچون سروش پلاس و 
آی گپ اســتفاده می کنند پیغام ارسال کند.وی در ادامه 
یادآور شد: با اتصال متقابل پیام رسان ها کاربران می توانند 
پلتفرم هــای داخلی مورد علاقه خــود را نصب کرده و با 
ارسال پیام به سایر پیام رســان های داخلی دیگر ارتباط 
برقــرار کنند.زارع پور اتصال پیام رســان های داخلی را از 
ضرورت ها و الزامات شبکه های اجتماعی داخلی دانست 
و اظهار کرد: با نصب یک پیام رسان داخلی می توان با سایر 
پلتفرم های داخلی ارتباط برقرار کرد همین مسئله  منجر 
به تقویت پیام رســان های داخلی خواهد شد.او در مورد 
افزایش تعرفه هزینه تلفن همراه هم گفت: فعلا تصمیمی 
در این راستا اتخاذ نشده اســت.وزیر ارتباطات، در مورد 
برداشته شدن فیلتر از پیام رسان های خارجی، تاکید کرد: 
فیلترینگ شبکه های اجتماعی در اختیار وزارت ارتباطات 

نیست که بخواهد آن را بردارد.

خبر

همدلــی|  عماد افروغ جامعه شــناس مشــهور اصول گرا 
معمولا مسائل کشــور را از یک زاویه انتقادی مورد بررسی 
قرار می دهــد. او با این که در جبهــه اصول گرایان تعریف 
می شود، اما منتقد خیلی از شــیوه های اداره کشور با نگاه 
اصول گرایی است. افروغ به تازگی در یک برنامه تلویزیونی 
در شبکه چهار سیما سخنان صریحی درباره وضعیت کشور 

گفته است.
عمــاد افــروغ در شــبکه ۴ تلویزیون گفته: »من عاشــق 
جمهوری اســلامی هســتم اما نه بــه جمهوریتش و نه به 
اســلامیتش امیدی ندارم! ما مظروف انقلاب اسلامی را در 
ظرف پهلوی ریختیم! خیلی ها از قبَِل تظاهر و رانت به نان 

و نوایی رسیده اند!«
او در بخش دیگری از ســخنانش به مقامات کشور هشدار 
داده و تاکید کرده: »ما راهی را داریم می رویم که در زمان 
پهلــوی منتج به انقلاب شــد! حاکمان بایــد رعیت مردم 
باشند، اما اکنون برعکس شده است! حاکمان مخدوم شده 
و برای بودن شان سر مردم منت می گذارند و اینگونه کشور 

آماده شورش می شود.«
این جامعه شــناس و استاد دانشــگاه اظهار کرده: »فاصله 
حرف تا عمل مسئولان بیداد می کند، اصلا عملی نمی بینیم 
و فقط حرف می زنند. سکوت مردم معاویه ها و فسادها را به 
وجود می آورد. میزان اموال مســئولان قبل و بعد انقلاب را 
ببینید! انگار انقلاب ســفره ای است که سر کَندن و برُدن از 

آن بین مسئولان رقابت است.«
او در نهایت با لحنی بی ســابقه گفته: »من عاشق جمهوری 
اســلامی هســتم اما نه به جمهوریتش و نه به اسلامیتش 

امیدی ندارم!«
این اولین بار نیســت که افروغ درباره احتمال شکل گیری 
یک انقلاب در کشور هشدار می دهد. او چندی پیش هم در 
بحبوحه اعتراضات در مصاحبه ای گفته بود: » به شرط ثابت 
بودن مســائل، اتفاقاتی رخ نمی دهد اما مگر قرار است همه 
چیــز ثابت بماند؟ اگر ثابت بماند یک پیش بینی می کنیم و 
اگر تغییر کند پیش بینی دیگری می کنیم. هنوز این اتفاقات 
رخ نداده بــود که مصاحبه ای انجــام دادم. گفتم اگر همه 
چیز ثابت بماند کشور به سمت انقلاب می رود. ولی انشالله 

که تغییراتی حاصل شــود. اگر بــا همین فرمان جلو برویم 
و این طرف فقط اعتراضات ســلبی خــود را مطرح کند و 
هیچ وجه ایجابی از خود بروز ندهد و به یک ســازمان دهی 
و رهبری و یک بیانیه روشــن سلســله مراتبی نرســد در 
نهایت توان مواجهه اصحاب قدرت را شــدیدتر هم می کند 
و فرصــت تازه ای را هم ایجاد نمی کند. مگر اینکه تبدیل به 
جنبش شــود. خواسته های خود را مطرح کند. روشنفکران 
و دانشگاهیان هم ورود پیدا کرده و هدایت و رهبری فکری 
کنند. آن وقت است که خیلی اتفاقات مبارکی رخ می دهد. 
اما تا همین حدی هم که هست به نظر می رسد اتفاقاتی را 
رقم زده باشد. حداقل در کوتاه مدت که اینگونه بوده است. 
اما من مقداری از آینده اش بیمناک هســتم. گشــت ارشاد 
جمع شــده، نظام به این نتیجه رســیده که باید تحولاتی 
رخ بدهد. افرادی آزاد شده اند که خوب است. اگر به همین 
روال بخواهد پیش برود و تبدیل به جنبش نشود در نهایت 
ممکن اســت قدرت مواجهه ســخت نظــام را هم افزایش 
دهد. پس بیایید مقــداری عاقلانه تر و آگاهانه تر و صریح تر 
مطالبات خود را مطرح کنید. فقط ســلبی نباشــد. ایجابی 
باشــد. بگویند که چه می خواهند و چه نمی خواهند. باید از 
لحاظ سیاســی و اقتصادی آن را مستدل و مستند بگوییم. 
آنوقــت یک جریانــی به قدرت مدنی پــر ملاطی از پایین 
تبدیل می شــوند و آن طردشــدگی خود را نشان می دهد. 

الان مقداری احساس و هیجان است.«

هشدارهای صریح جامعه شناس اصول گرا:

عمادافروغ:ناامیدم!

همدلــی|  درحالی کــه کشــور درگیر 
مشکلات متعددی از جمله مسائل اقتصادی 
است بخشی از مسئولان که صاحب تریبون 
هســتند فعلا تمرکــز خود را بــر موضوع 

حجاب گذاشته اند. 
دیروز ائمــه جمعه در شــهرهای مختلف 
از جملــه در تهــران، مشــهد و قم محور 
سخنان شان را حجاب قرار دادند. سخنانی 
که در آن تلاش کردند مردم و حامیان را به 
میدان اقــدام عملی دعوت کنند. موضوعی 
که برخی از صاحب نظــران نگران افزایش 
تنش های اجتماعی هســتند. در عین حال 
بخشــی از مســئولین هم بر این باورند که 
شیوه های گذشته در موضوع حجاب نه تنها 
کارساز نیست، بلکه باعث ایجاد بحران های 

امنیتی در کشور می شود. 
ســید احمد خاتمی، خطیب جمعه تهران 
در خطبه هــای نماز جمعه این هفته تهران 
گفت: »کلمات نورانی مقام معظم رهبری را 
در بحث حجاب شــنیدیم؛ ایشان فرمودند 
که حجاب یک مساله شرعی است و مساله 
دولتی نیست، هرکســی که دین باور است 
طبق فتوای همه مراجع حجاب باور اســت. 
هم حجــاب را باور دارد هم بــه آن عمل 
می کند. کشــف حجاب هم حرام شرعی و 
هم حرام سیاســی است. از اولین هفته های 
انقلاب، امام راحل قاطعانه از حجاب سخن 
گفت و فرمودند باید حجاب به خصوص در 

ادارات رعایت شود.«
به گزارش ایســنا، امام جمعه تهران اضافه 
کرد: »از سوی دیگر این بی حجابی ها عادی 
نیســت، پشــت صحنه ایــن بی حجابی ها 
فروریختن بنیان خانواده، فروریختن بنیان 
آرامش روانی جامعه و همچنین آندلوسیزه 

کردن ایران است.
 یک تئوریســین آمریکایی گفته است اگر 
دو رکن را در ایران بزنیم جمهوری اسلامی 
ایران ســاقط می شود یک رکن ولایت فقیه 
و دیگری حجاب اســت. اگر حجاب را زدید 
ولایــت فقیه را هــم زده ایم. بنــده به آنها 
می گویم که کــور خوانده اید و آرزوی خود 

را به گور خواهید برد.
 بی حجاب ها هم جزو این ملت هســتند و 
اگر بدانند که پشــت صحنه، دشــمن چه 
شــرارت هایی را طراحی کرده دست از این 
خوشــبختانه  برمی دارند.  نادرســت  رفتار 
وزارت کشــور بیانیه خوبــی را در رابطه با 
حجاب صــادر کرد اما مــردم انتظار دارند 
در عمــل ببینند که دولت و نظام به وظیفه 
خود در ایــن حوزه عمل می کند یا خیر. از 
سوی دیگر در مساله حجاب همه نهادهای 
مربوطه باید وارد شوند. یک نهاد نمی تواند 
ایــن عملیات عظیم را دنبــال کند چرا که 
مانند عملیات جبهه است و همه نهادهایی 
که مســئولیت دارند باید وارد شوند. کشور 
ما یک کشــور اسلامی است شهدا رفتند تا 
اسلام حاکم شود هنوز که هنوز است شهید 
می آورند حرف همه شهدا حجاب است. دل 
متدینین خون است از این بی حجابی ها به 

داد برسید.«
بــا این حال احمد خاتمی هــم از اقدامات 
خودســرانه در موضوع حجاب ابراز نگرانی 
کرده اســت. او در بخش دیگری از سخنان 
خــود گفته: »از ســویی دیگر همه چیز در 
این کشور باید بر محور قانون باشد حتی در 
برخورد با بی حجابی ها خودسرانه و منهای 
قانون برخورد کردن خود خلاف شرع است، 
هم  بی حجابی  اســت  منکر  قانون شــکنی 
منکر اســت. امر به معروف و نهی از منکر 

بایــد با زبان قرآنی و مودبانه باشــد اما اگر 
کار به عمل رســید بگذاریــد قوه قضاییه و 
دســتگاه های مربوطه ورود کنند وگرنه کار 
خراب می شود. کارهای خودسرانه در بحث 
بی حجابی حتی حرکت مقــدس مبارزه با 

بی حجابی را از بین خواهد برد.« 
در ایام تعطیلات نوروز فردی در مشــهد با 
کوبیدن یک سطل ماست بر سر یک مادر و 
دختر جنجال ساز شد. برخی نگران هستند 
که این گونه رفتارها در سطح کشور تشدید 
شــود بخصوص آن که برخــی از صاحبان 
تریبون حامیان خود را بــه انجام اقدامات 

خود سرانه تشویق می کنند.
اما سید احمد علم الهدی امام جمعه مشهد 
روش دیگــری را تبلیغ کرده اســت. او در 
نماز جمعه این شــهر دیــروز بخش زیادی 
از ســخنرانی خود را به حجاب و »تشویق 
مردم به مقابله با بی حجابی« اختصاص داد. 
علم الهدی گفت:  »مقــام معظم رهبری در 
دیداری که اخیراً با کارگزاران نظام داشتند، 
فرمایشاتی در تکمیل راهبردهای حکیمانه 
روز اول فروردیــن در حــرم مطهر رضوی 
مطرح کردند و اشــارات روشنی به مسائل 
فرهنگــی و اقتصادی داشــتند. اولاً اینکه 
در مســئله حجاب، تکلیــف بی حجابی را 
روشــن کردند و اعلام کردند که هم »حرام 
سیاســی« و هم »حرام دینی« است. دلیل 
اطلاق این وصف نیز آن بود که اگر گناهی 
در عرصــه جامعه صورت گرفــت، به این 
جهت که در راســتای منافع دشمن است، 

حرام سیاسی نیز محسوب می شود.«
او افزود: »تــا پیش از انقــلاب و در دوران 
ستم شــاهی، بی حجابی در کشــور ما یک 
امر مرســوم بود اما یک تفاوت عمده وجود 
داشت و اینکه این ملت برای برپایی حجاب، 
و خانواده ها  نکرده  انســانی  سرمایه گذاری 
شــهید نداده بودند. پــس از انقلاب با این 
سرمایه گذاری های انسانی دیگر شرایطی به 
وجود آمده که ملت، دین ستیزی را تحمل 
نمی کند. ماجرای بی حجابی مثل این است 
که شما به فردی تکلیف کنید بایستد و در 
برابر دشنام دادن به پدرش بی تفاوت باشد. 
هیچ فرد باغیرتی ایــن را تحمل نمی کند. 
در این شرایط، چطور می توان انتظار داشت 
که این مردم ببینند خانمی کشــف حجاب 
کرده اما واکنشــی نشان ندهند درحالی که 
ملت ما، دین را از پدر و مادر خود بیشــتر 

دوست دارد.«
علم الهدی تاکید کرد:  »مردم دین ستیزی 
را تحمــل نمی کنند. دشــمن هــم این را 

می داند که اگر بنا شد در عرصه اجتماع ما، 
جریان دین ستیزی اتفاق بیفتد، مردمی که 
شهید داده اند، این را تحمل نمی کنند و بر 
همین اساس، این حرام شرعی و سیاسی را 
در جامعــه رواج می دهد تا برخورد فیزیکی 
پیــش بیاید و به همیــن ترتیب، جامعه ما 
وحدت ملی خود را از دست بدهد. خواسته 
دشمن این است.رهبر معظم انقلاب تأکید 
کردنــد که حتــی اگر افرادی که کشــف 
حجــاب می کنند بدانند پشــت ترویج این 
توطئه، جاسوس های دشمن و دستگاه های 
اطلاعاتی خبیث آن ها قرار دارند، دســت از 

این کار برمی دارند.«
امام جمعه مشــهد در ادامه ســخنان خود 
مردم را دعوت کرد که وارد عمل شــوند. او 
گفت: »مردم ما بایــد به صحنه بیایند زیرا 
در طــول تاریخ هر زمان مــردم به میدان 
آمده اند، گره ها باز شده است، مردم باید به 
میدان بیایند اما با تدبیر، با هوشــیاری، با 
فهــم و بصیرت انقلابی. بدانید نهی از منکر 
زمانی مؤثر است که انسانی را که از راه دور 

شده، به راه بازگرداند.«
با این حــال حتی علم الهدی هم نســبت 
به نــوع برخوردها ابراز نگرانی کرد و افزود: 
»اگر نهی از منکر نتوانست انسانی را که از 
حق دورشــده، به راه برگرداند، این نهی از 
منکر دیگر فایده نــدارد. نباید جوری نهی 
از منکر کرد که بیشتر بر بغض و کینه فرد 
گناهــکار بیفزاید و او را بیش ازپیش از حق 
و حقیقت دور کند. نهی از منکر یک واجب 
شــرعی اســت اما باید با برنامه آن را اجرا 
کرد. دلدادگان به ساحت دین باید به صورت 
گروهی و در قالب برنامه، وابســته به ستاد 
امربه معــروف و نهــی از منکــر و کارگروه 
حجاب عمل کنند تا گسترش حق و هدایت 
افراد به گونه ای مؤثر اتفاق بیفتد و منجر به 

ترویج بغض و کینه در جامعه نشود.«
اما رئیــس قوه قضاییه هم نســبت به نوع 
برخورد بــا موضوع حجاب بر تغییر رویکرد 
تاکید کرده است. تاکیدی که نشان می دهد 
در بین مقامات ارشــد یــک توافق ضمنی 
دربــاره تغییر رویکــرد در این باره در حال 
شکل گیری اســت چرا که بسیاری معتقد 
هستند گشــت ارشاد و شــیوه های سابق 

درباره حجاب کارساز نیست. 
محســنی اژه ای در جلسه شــورای اداری 
استان البرز گفته:  »درمورد موضوع حجاب، 
اســاس مســائل فرهنگی را باید با مسائل 
فرهنگــی حل کرد؛ اگر چــه در این مقوله 
باید بــه موضوعات صیانتــی و حقوقی نیز 

توجه داشــت، اما چنانچه بخواهیم مسائل 
فرهنگــی را صرفا با بگیر و ببند حل کنیم، 
هزینه هــا بالا می رود و شــاهد اثربخشــی 
مطلوب نخواهیم بود. شــورای عالی انقلاب 
فرهنگــی برای نزدیک به 3۰ دســتگاه در 
مــورد موضوع حجاب، وظایــف و تکالیفی 
مصوب کرده است بعضی از دستگاه ها بیش 
از 3۰ تکلیف و وظیفه در این خصوص دارند 
قــوه قضاییه پنج تکلیف دارد، که البته باید 
به تکالیف خود عمل کند و دلیل نمی شود 
اگر دستگاهی به وظایف خود عمل نکرد ما 
هم به وظایف خود عمل نکنیم قوه قضاییه 
از همه ظرفیت های قانونی استفاده خواهد 
کرد آنجا هم که خلاء قانونی وجود دارد از 
طریــق ارائه لایحه به مجلس عمل خواهیم 

کرد.«
با ایــن حال همچنان گروه هایی هســتند 
که بر این باورند باید از شــیوه های سخت 

گذشته در این باره استفاده شود. 
جمعی از اساتید موسسه امام خمینی)ره(، 
العالمیه و مدرســه علمیه  جامع المصطفی 
معصومیــه، در بیانیــه ای پیرامــون عفاف 
و حجــاب، نوشــته اند: »با جری تر شــدن 
هنجارشــکنانِ بی حیا به ویژه پس از گرم تر 
شدن هوا، هنجارشکنی ها به صورت برهنگی 

رخ می نماید«. 
به گزارش حوزه نیوز، در بخشی از این بیانیه 
آمده »ما جمعی از پژوهشــگران و استادان 
حوزه علمیه و دانشگاه، ... از مسئولان کشور 
به جد درخواســت و مطالبــه می کنیم که 
نگذارند خون پاک شــهدا پایمال شود و در 
جهت حفظ عفاف و حجاب بانوان و مبارزه 
با بی حجابی و ولنگاری و ریشــه کن کردن 

آن، از هیچ گونه کوششی دریغ نورزند.« 
در این بیانیه تاکید شــده »به مســئولان 
انقلابی و دلسوز هشدار می دهیم که خیال 
نکنید با مماشــات و تســامح در برخورد با 
ایــن منکر بــزرگ، وضعیت بهتــر خواهد 
شد یا دســت کم، وضعیت به همین منوال 
باقی خواهد ماند! بدانید که اگر ســنگر حیا 
و عفــاف و حجاب از دســت بــرود، دیری 
نخواهــد پایید کــه با جری تر شــدن این 
هنجارشــکنانِ بی حیا به ویژه پس از گرم تر 
شدن هوا، هنجارشکنی ها به صورت برهنگی 
رخ می نماید یا خدای نخواســته مفاسدی 
شــوم تر و تلخ تر بر کشور شــهیدان سایه 
خواهد افکند و امنیــت اخلاقی خانواده ها 
را به تاراج خواهد بــرد که البته ملت غیور 
ایران اســلامی، هیچ گاه چنین اجازه ای به 

آنان نخواهند داد.«

از درخواست ورود مردم توسط علم الهدی تا تاکید بر قانون گرایی توسط محسنی اژه ای

دونگاهمتفاوتبهمقابلهبابیحجابی


